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Foredragsrække 2024-I 
 
Skal Danmark have ubåde? 

Et ganske anderledes, men særdeles interessant foredrag fik medlemmerne af FOUAT 

Københavns Kreds lejlighed til at lytte til den 18. januar 2024. Det var orlogskaptajn 

Johannes Riber fra Forsvarsakademiets Institut for Strategi og Krigsstudier, der gav os et 

indblik i problematikken ”Skal Danmark have ubåde?” 

 

 
Orlogskaptajn Johannes Riber 

 

Problemet med, om Søværnet skulle have ubåde eller ej, er en gammel debat indledte 

Johannes Riber med at forklare. I begyndelsen af 1950’erne blev der i forbindelse med et 

dansk/amerikansk ”costshare”-program åbnet op for anskaffelse af nyt materiel til 

Søværnet. Det gik ud på, at det danske Forsvar skulle udrede halvdelen af investeringen og 

USA den anden halvdel. Et led i aftalen var konstruktion og bygning af nogle konventionelle 

kyst-ubåde. I daglig tale blev det til DELFINEN-klassen. Der var tale om fire ubåde, der var 
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konstrueret til at operere i de danske farvande og i Østersøen. Tre blev betalt af Danmark 

en blev betalt af USA.  De var de sidste "rent" danskbyggede ubåde og blev bygget på 

Orlogsværftet.  

Diskussionen omkring ubåde eller ikke ubåde tog fart i 1980’erne, forklarede 

foredragsholderen. Årsagen var, at man fra politisk hold gik med en forestilling om det, det 

gjaldt om, ikke at virke provokerende (læs over for Sovjetunionen). Begrebet blev kaldt 

ikke-offensivt forsvar. Det kunne forstås på to måder. Tankerne bag det ikke-offensive-

forsvar var, at det danske forsvar skulle kun have såkaldte defensive kapaciteter. Som 

eksempel argumenterede man imod købet af F-16, fordi man ville købe luftværn. For 

Søværnet blev ubådene sammen med fregatterne anset som offensive kapaciteter og 

passede dermed ikke ind forestillingen om det ikke offensive forsvar. Af samme årsag blev 

fregatterne udfaset i slutningen af 1980’erne  

Med Murens fald i 1989 fulgte som bekendt meget store reduktioner i alle værn. 

Politisk set var man ude efter den såkaldte ”fredsdividende.” For at komme om ved effekten 

af de store nedskæringer søgte man i Søværnet at kompensere ved at gøre skibene 

modulære.  

Men nu havde man jo et Søværn og en Flåde, så hvad skulle man bruge den danske 

Flåde til i den nye verdensorden? Det er blevet til en lang række af engagementer i 

international sammenhæng. Således var Korvetten Olfert Fischer med i den Persiske Golf 

under operationen i Irak i 1990-91. Under operationerne på Balkan i 1992-96 deltog 

Flådens skibe i blokade af Jugoslavien (Operation SHARP GUARD). Angrebet på Word Trade 

Center i 2001 resulterede i en NATO-operation i det østlige Middelhavet, hvor der var danske 

bidrag. Man tog del i konflikten i Libanon 2006 og igen i 2008, hvor man skulle forhindre 

indsmugling af våben og ammunition til landet. I Adenbugten ydede man eskorte af 

fødevarekonvojer 2008. Bekæmpelse af pirateri i Adenbugten blev et stort emne i perioden 

2008–2017. Operationen havde til formål at beskytte den civile skibstrafik mod pirateri. I 2007 

ydede man beskyttelse til landsætning af nødhjælp til Somalia. I 2016 overvågede man 

fjernelse af Libyske lagre af kemiske våben fra landet, og det samme kom til at gøre sig 

gældende m.h.t. fjernelse af kemiske våben fra Syrien.   

Hvad nu? Freden var brudt ud, og der ville – efter de fleste danske politikeres 

opfattelse – aldrig mere opstå krig i Europa. Så en konsekvens af det måtte være, sagde 

foredragsholderen, at man tilpassede Flåden fra at være en krigsflåde til at være en 

kriseflåde. Det synes at ligge lige for, at man byggede videre på det koncept, som Søværnet 

havde udviklet i 1980’erne, nemlig det modulære Standard Flex system. Den 

grundlæggende idé var, at man ved den udviklede fleksibilitet kunne erstatte adskillige 

skibstyper med en enkelt multirolleskibsklasse udstyret med netop Standard Flex systemet. 

Systemet består af såvel våbencontainere som moduler til nær sagt enhver militær eller 

https://www.bing.com/ck/a?!&&p=7312c3372966d3e3JmltdHM9MTcwNzY5NjAwMCZpZ3VpZD0wNjgxODBjNC05NDRhLTZmNzItMWRkOC05MzdlOTUyMTZlNGEmaW5zaWQ9NTc3Ng&ptn=3&ver=2&hsh=3&fclid=068180c4-944a-6f72-1dd8-937e95216e4a&psq=delfinen+klassen&u=a1aHR0cHM6Ly9zcHJpbmdlcmVuLW1hcml0aW10LmRrL2luZm9ybWF0aW9uLW9tLXNwcmluZ2VyZW4v&ntb=1
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https://www.bing.com/ck/a?!&&p=cf6487b56c133eaeJmltdHM9MTcwNzY5NjAwMCZpZ3VpZD0wNjgxODBjNC05NDRhLTZmNzItMWRkOC05MzdlOTUyMTZlNGEmaW5zaWQ9NTc4MA&ptn=3&ver=2&hsh=3&fclid=068180c4-944a-6f72-1dd8-937e95216e4a&psq=delfinen+klassen&u=a1aHR0cHM6Ly9kYS53aWtpcGVkaWEub3JnL3dpa2kvRGVsZmluZW4ta2xhc3Nlbg&ntb=1
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civil maritim opgave, som skibe på overfladen kunne blive udsat for at skulle løse. Ideen 

med det modulære system gik fra at være kontroversielt i 1980’erne til at være essentielt 

for Søværnet i de fremtidige skibsdesign. Alle flådens skibe, der er bygget efter Murens 

fald, er således udrustet med udgangspunkt i det modulære system.  

I 1990’erne var dansk værftsindustri i krise, forklarede orlogskaptajn Johannes Riber. 

Men det havde ikke direkte relation til Murens fald. For dansk erhvervsliv oplevede allerede 

i 1980’erne og 1990’erne, at ikke mindre end fire af de største danske værfter lukkede ned. 

Det drejede sig om B&W i 1980, Nakskov Skibsværft i 1987, Aalborg Værft i 1988 og endelig 

Danyard i Frederikshavn, der måtte se sig nødsaget til at dreje nøgle om i 1999. Skibe af 

samme kvalitet kunne bygges billigere og leveres hurtigere fra udenlandske værfter bl.a. 

fra Sydkorea. Naturligvis var der pres på politikerne fra den danske værftsindustris side, og 

netop industrien pressede på for, at man anskaffede nye ubåde til det danske søværn. Men 

Johannes Riber forklarede, at Socialdemokratiet var i tvivl, og af den grund blev der ikke 

kastet nogen redningskrans ud til skibsværfterne. Ubådene blev set som en reminiscens fra 

Den Kolde Krig og dermed ubrugelig i en ny, dansk udenrigspolitisk aktivisme.  

Det tager erfaringsmæssigt ca. 10 år at anskaffe større orlogsenheder forklarede 

foredragsholderen. I midten af 1990’erne var der tanker om at undersøge mulighederne 

for at indføre nye ubåde i Søværnet. Man ville se, om der var grundlag for at anskaffe ubåde 

til erstatning af de eksisterende ubåde. Danmark havde dengang mulighed for at blive part 

i et projekt, der handlede om at bygge fællesnordiske ubåde. Projektet gik under navnet 

"VIKING." Det var ikke kun danskerne, der var usikre på, om ubådene havde en fremtid, for 

blandt svenskerne herskede der lige så stor usikkerhed. Faktisk frygtede man fra dansk side, 

at Sverige ville trække sig fra VIKING- projektet i 1999. Der hvor man ikke kunne få enderne 

til at mødes var, at fra dansk side pressede man på for at få ubådene bygget på et dansk 

værft, men det var svenskerne skeptiske overfor. Så når alt kom til alt, handlede Viking-

projektet i lige så høj grad om at tilgodese industriens interesser som om sikkerhedspolitik. 

Oven i den danske og den svenske usikkerhed om satsning på projektet kom så, at 

nordmændene ville meget mere med projektet end de to andre nordiske partnere. 

Når det kom til stykket, blev Viking-projektet ikke realiseret, fordi man ikke kunne nå 

til enighed landene imellem. I Danmark var der to hurdler, dels at industrien ikke kunne 

tilgodeses, dels fordi man arbejdede med idéen om, at ubådene skulle kunne medføre 

langtrækkende missiler. Det sidste var rent politisk en svær pille, der – skulle det vise sig – 

var umulig at sluge, fordi det stred imod tanken om at have et ikke-offensivt forsvar.  I 2004 

var løbet kørt, fordi man fra politisk hold valgte at prioritere at få et hurtigt forlig i hus frem 

for at lave en stor historie ud af ubådene. Johannes Riber føjede til, at det i hele sagen på 

det tidspunkt ikke var særligt fremmende for en eventuel realisering af et ubådsprojekt, at 
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der blandt de ledende kræfter i Søværnets egne rækker var officerer, der vendte 

tommelfingeren nedad. 

Det taler til fordel for anskaffelse af ubåde, mente foredragsholderen, at det over de 

senere år har vist sig, at krigsførelse både på havoverfladen og luften har ændret sig 

markant. Man kan ikke gemme et skib, der sejler på overfladen. Og han pegede på, at det 

specielt bliver et problem, når man kommer ind i kystnære farvande. Vi har på det seneste 

set en række eksempler på, at det er et reelt problem såvel i Sortehavet som i Rødehavet. 

Så som orlogskaptajn Johannes Riber ser det, findes der kun en acceptabel anbefaling, 

nemlig at gå i dybet, for der ligger den sikre dimension. Han pegede også på, at man i 

Danmark stirrer sig blind på Østersøen. Det drejer sig ikke kun om Østersøen. Man bør 

tænke i alle retninger. En nærliggende hændelse, som vidner om, at der reelt er en 

forsvarsmæssig lakune, ligger i, at en fjendtlig magt kan føre krig på havbunden (sabotagen 

på Nord Stream 2 in mente). Der kan man ødelægge infrastruktur, som er placeret på 

havbunden. Man taler ikke kun om olie- og naturgasledninger, men også strømkabler, 

telekommunikationskabler eller andre systemer til udvinding af naturressourcer på 

havbunden.  

Et andet aspekt er de efterretningsmæssige indhentninger, som alene kan 

tilvejebringes ved brug af ubåde. Den form for brug af ubåde virker i sig selv afskrækkende, 

sagde Johannes Riber  

Kigger man sig omkring i nærområdet, er der gang i et ubådsprojekt den tyske og 

norske marine imellem. Her er man gået i kompagniskab om at anskaffe 6 nye ubåde, der 

skal bygges på et tysk værft, men med norsk medproduktion. Ubådene bliver rent 

teknologisk af en type, der kaldes luftuafhængige. Det vil sige, at selv om der er tale om 

dieseldrevne motorer, behøver de ikke at gå til overfladen for at skaffe ny luftforsyning. 

Men de er dyre i anskaffelse. En ubåd af omhandlede type koster ca. 8 milliarder kroner pr. 

stk. Dertil kommer selve logistikken. 

Der var mødt 38 medlemmer og gæster op til dette særdeles interessante foredrag. 

Orlogskaptajn Johannes Riber har ordet i sin magt, og han evnede at give os såvel den 

historiske baggrund for, hvor vi er havnet, som en fortælling om de faktiske muligheder 

med ubåde. For at det kan komme til at rykke, skal der tilvejebringes midler, og der skal ske 

en nyorientering af ledelsen i Søværnet. 

Erling Flebbe 


Rummet som krigsskueplads? 

FOUAT Københavns Kreds medlemmer fik en ”tour d’horizon” af helt særlig art. Den 

var exorbitant i ordets egentlige betydning. Det skete den 1. februar og det var astrofysiker, 

orlogskaptajn-R Michael Linden-Vørnle fra Danmarks Tekniske Universitet, der gav os et 
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foredrag om, hvad der foregår ude i rummet eller, som foredraget var betegnet: ”Væbnede 

styrkers udnyttelse af rummet — bliver rummet en krigsskueplads?” 

 

 
Astrofysiker, orlogskaptajn-R Michael Linden-Vørnle 

 

Michael Linden-Vørnle indledte med at slå fast, at ligesom landjorden, havet og 

luftrummet omkring os betragtes som operative domæner, så er rummet også blevet det. 

Et af de første spørgsmål var naturligvis, hvor er rummet? Til det svarede Michael Linden-

Vørnle, at det ikke er entydigt defineret, men man er internationalt blevet enig om, at alt 

det, der kredser om Jorden i 100 kilometers højde eller længere væk, befinder sig ude i 

rummet.  

Rummet er det sidste område, hvor det er muligt at skabe overhånd rent militært. I 

dag er det sådan, at en fordelagtig og optimal brug af rummet er en faktor, som man – rigtig 

udnyttet – kan drage fordel af i værnsfælles operationer (operationer mellem hær, flåde og 

flystyrker). Sagen er, at gør man effektiv brug af mulighederne i rummet, får man chancer 

for større og mere effektiv udnyttelse af de ressourcer man råder over. 

Den første spæde start var den sovjetiske opsendelse af Sputnik 1 i oktober 1957. Det 

blev indledningen til en helt ny æra, nemlig begyndelsen til tiden, hvor mennesket for første 

gang bevægede sig ud i rummet.  

Nu er det sådan, forklarede Michael Linden-Vørnle, at blot fordi en nation eller en 

organisation har en idé om at ville sende en satellit i kredsløb, så går resten af sig selv. 

Nærmere tværtom. Der er en række begrænsninger. For det første må man have adgang til 

den kapacitet, det er at sende et fartøj ud i rummet. Den slags kræver ressourcer, timing 

og koordination. En satellits kredsløb kan være mange ting. Der er lave kredsløb på lidt over 

200 km. Der er høje kredsløb i op til flere tusinde kilometer. Og så er der det geostationære 
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kredsløb, hvor satellitterne kredser om Jorden i en afstand af ca. 36.000 km oppe over 

ækvator med en hastighed, som gør, at det fra Jorden opleves som om de står stille på 

samme punkt over ækvator. 

Selvom der kun er få luftpartikler ude i rummet, er der andre partikler, som kan have 

indvirkning på satellitters muligheder for at fungere ordentligt. Fænomenet kaldes 

”rumvejr”. For det meste handler det om partikler, der udstødes fra Solen. En anden ting, 

som Michael Linden-Vørnle forklarede temmelig indgående, er alt det skrald, der kredser 

om Jorden. Det er alle mulige rester fra tidligere opsendelser. Meget af det er gamle og 

udtjente satellitter, der fortsat er i kredsløb. En ikke ringe del af det vil efterhånden brænde 

op i Jordens atmosfære, fordi det bremses af atmosfærens yderste, tynde lag. Men en 

utrolig stor mængde svæver ukontrolleret rundt. De kan forvolde skade eller endda alvorlig 

skade på andre virksomme satellitter og rumfartøjer, som f.eks. den Internationale 

Rumstation (International Space Station, ISS). Stumperne, der varierer i størrelse fra 

næsten partikelstørrelse til hele rakettrin. De har stor relativ hastighed og vil derfor kunne 

volde alvorlig skade, hvis de rammer satellitter eller astronauter, der er på rumvandring. 

Foredragsholderen nævnte, at hvis en astronaut er på rumvandring og bliver ramt af en 

vildfaren stump rumskrot, kan det være livstruende fordi skrottet typisk vil ramme med en 

meget høj relativ hastighed. Faktisk flyver der så meget rundt derude og er så farligt for 

virksomme satellitter og rumfartøjer, at man dels holder godt øje med skrottet, dels reelt 

styrer uden om ved at ændre bane. Man koordinerer den slags tiltag landene og 

organisationerne imellem og advarer hinanden om potentielle kollisionsrisici. Sagen er 

uheldigvis sådan, at mængden af rumskrot stiger eksponentielt. Der gøres mange tanker 

om, hvad man kan gøre for dels at dæmme op for det, dels for at forsøge at rydde op 

derude. Foredragsholderen forklarede, at man faktisk arbejder med systemer, som kan 

indfange og uskadeliggøre skrottet, men der er lang vej igen. 

På internationalt plan forsøger man at regulere forholdene. Der er indgået egentlige 

Rumtraktater, hvori nationer og organisationer har nedfældet ”regler og færdselsregler” 

for god opførsel i rummet. Men ikke alle, der opererer ude i rummet, følger reglerne. Og 

m.h.t. sanktioneringsmuligheder for misdæderne, så er der reelt ingen.  

På samme måde som man tilbage i begyndelsen af 1600-tallet fik defineret havenes 

frihed, hersker der nu om stunder enighed om, at rummet ikke kan besiddes af nogen. 

Michael Linden-Vørnle forklarede, at i NATO er man meget opmærksom på at rummet 

indebærer mulighed for at blive en ny krigsskueplads. Derfor blev man i 2021 enige om, at 

hvis der skulle ske et angreb fra Jorden ud imod rummet, eller mod Jorden fra rummet eller 

ude i rummet, vil det blive betragtet som en klar udfordring for vores sikkerhed og må 

sidestilles med et konventionelt angreb. De langsigtede følger vil være vanskelige at 
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overskue. Og i yderste konsekvens ville man kunne påberåbe NATO traktatens artikel 5, den 

såkaldte musketér-ed. 

Men rummet er ikke kun satellitter og den slags. Det handler også om, hvordan Solen 

arter sig. Michael Linden-Vørnle nævnte, at der med jævne mellemrum sker kraftige sol-

udbrud. Med ca. 11 års mellemrum er Solen mest aktiv, og vi er nu på vej mod det næste 

maksimum. Ingen kan dog forudsige præcis, hvornår Solen går i udbrud. Han nævnte, at 

med den øgede computerisering vore moderne samfund nu er i, kan det gå hen og blive 

katastrofalt for os alle sammen. Han omtalte, at der tilbage i 1859 havde været et sol-

udbrud, som ramte telegrafnettet og fik telegrafstationer til at bryde i brand. 

Den militære brug af rummet er evident, forklarede Michael Linden-Vørnle. Lige nu er 

det sådan, at der sker løbende overvågning af jordoverfladen fra rummet, hvor satellitter 

udstyret med kameraer og radarsystemer kan monitere (nær sagt) alt, hvad der sker på 

Jordens overflade, og sende oplysningerne ned til brugerne. De kildne spørgsmål i relation 

til foredragets emne er, vil nogle af de nationer, der har kapacitet til at løfte ting ud i rummet 

vove at føre krig derude? Altså skyde andre nationers isenkram ned ude i rummet eller 

stationere våben derude, der vil være i stand til at ramme positioner på Jorden eller havets 

overflade eller føre elektronisk krig ude i kredsløbet eller jamme kommunikation eller 

netværk derude fra? Som med al anden form for krigsførelse er der risici forbundet ved 

det. Men dér som i alle andre konfliktsituationer vil overraskelsesmomentet være af 

betydning, især hvis man vil kunne lamme betydelige dele af en fjende og ”blænde” ham 

for en tid lang. Michael Linden-Vørnle nævnte også de betænkeligheder, man har for, at 

nogen skulle finde på at detonere nukleare våben ude i rummet. Konsekvenserne af en 

sådan hændelse kan man på nuværende tidspunkt ikke vurdere, men han mente, at det 

kunne blive af katastrofalt omfang.  

Man bruger også satellitter til kommunikation i stor skala. Navigation ved brug af GPS 

og andre systemer på landjorden, på havet og i luften er velkendt og grænsende til 

uundværlig i de moderne samfund.  

Satellitter moniterer lufthavet og sender data om observerede bevægelser i det til 

jordstationer. Dér kan man med de indhøstede data forudsige det kommende vejr med en 

større nøjagtighed end hvad, vi hidtil har kendt til. Videnskabelige målinger foretages og 

data indsamles fra rummet på nær sagt alle områder, civile som militære.  

Michael Linden-Vørnle forklarede også, at på et eller andet tidspunkt forventes der at 

ville ske en pol-vending. Altså en situation, hvor nordpol og sydpol bytter plads. Det 

fænomen er indtrådt mange gange i Jordens historie. Sker det, vil det være meget 

risikofyldt for civile såvel som for militære. For ved en pol-vending vil magnetosfæren 

sandsynligvis være svækket. Derved vil større partikelstråling fra Solen kunne strømme ned 
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mod Jordens overflade og give voldsomme påvirkninger på al kommunikation, 

computersystemer og netværk.  

Vi sad tæt pakkede i Spisesalen over Kantinen i Kastellet i Nordre Magasin den aften. 

Hele 46 fremmødte, heraf enkelte gæster, fik en turbo-gennemgang af et – skulle det vise 

sig – meget komplekst emneområde. Michael Linden-Vørnle havde meget på hjerte og 

demonstrerede, at han i den grad er inde i materien. Der var mange spørgsmål undervejs. 

De blev alle besvaret på allerbedste vis. Vi fik det hele med lige fra historien om den første 

sovjetiske satellit ”Sputnik 1” i 1957 til en fortælling om de mange aktører – herunder 

Danmark, DTU og danske firmaer – der findes på feltet i dag. Stor tak til Michael Linden-

Vørnle for en særdeles interessant aften. 

Erling Flebbe 


Ekskursion til Kastellet 

Torsdag den 23. maj 2024 bliver der arrangeret forårs-/sommerudflugt til 

selveste det gode gamle Citadellet Frederikshavn, eller i daglig tale Kastellet. 

To af Københavns Kreds medlemmer, oberst Michael Bondegaard og major 

Bo Madsen, er begge Kastelsguider og optræder begge ofte i den egenskab for 

foreningen ”Kastellets Venner.” De har begge indvilget i at guide os rundt den dag og 

fortælle os om fæstningens historie og mange af dens hemmeligheder 

Efter rundvisningen på Kastellet bliver der arrangeret frokost i Nordre 

Magasin for deltagerne. 

 
Udsnit af Kastellet set fra Monumentet med Kommandantgården ligefor og Generalstok til højre gemt 

lidt af de blomstrende træer. (Foto: Niels Elsborg, Kastellets Venner) 
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Der er mulighed for, at 40 medlemmer kan deltage, gæster er velkomne. 

Først-til-mølle-princippet gælder ved dette arrangement. Pris pr. deltager er 200,- kr. 

Nærmere om turen tilgår kredsmedlemmerne direkte, når vi kommer på den 

anden side af Klipfisk-frokosten, som er den 11. april i Hestestalden i Kastellet. 



NYT OM NAVNE… 
 

Nye medlemmer 

Et af Københavns Kreds’ nye medlemmer, oberstløjtnant Axel G. Kristiansen, skriver: 

I 1980 blev jeg rekrut og straks efter sergentelev på Flyvevåbnets Sergent- og 

Reserveofficersskole (FLSR) på Flyvestation Værløse, som på det tidspunkt var en stor 

Flyvestation (FSN). 

Jeg var allerede universitetsuddannet i levnedsmiddelvidenskab, senere også 

brygmester, og havde et vellønnet civilt job med firmabil blot 23 år gammel. Jeg trak et lavt 

nummer på session og måtte i trøjen. Det havde jeg på det tidspunkt ikke forventet, men 

det blev alligevel til 39 år i Flyvevåbnet (FLV).  

 

 
Oberstløjtnant Axel G. Kristiansen (Foto: Privat) 

 

Jeg kom gennem FLSR reserveofficershold og blev som værnepligtig Sekondløjtnant-R 

sendt rundt på FLV radarstationer, var delingsfører i Kagerup og udlånt til mønstringer 

på FSN Skagen og FSN Bornholm.  Det var for en ung mand ikke bare lærerigt, men fyldt 

med gode oplevelser, og jeg blev bidt af militæret. Så efter værnepligten tegnede jeg 

kontrakt og blev løjtnant-R, en grad, jeg måtte leve med i otte år. I 1980erne havde jeg en 
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del tjeneste i FLV, ofte med planlægning og gennemførelse af mønstringer – det var endnu 

koldkrig, og alle var på tæerne for at være rede til at forsvare Danmark mod samme trussel, 

som vi siden 2022 på ny ser.  

Jeg kom ret hurtigt ind i Hovedorganisationen for Personel af Reservens (HPRD) 

foreningsarbejde i Københavnskredsens bestyrelse, og i International Confederation of 

Reserve Officers (CIOR), hvor jeg blev vicegeneralsekretær for Danmark, stadig som LT-R. 

Gennem CIOR kom jeg hyppigt til NATO-hovedkvarteret (HQ) og Supreme Headquarters 

Allied Powers in Europe (SHAPE) til møder og fik et internationalt netværk.  

 og i 2½ år blev jeg Flight Commander B-Flight i Squadron (SQN) 2624 på Air Base 

Brize Norton, en stor Airbase nær Oxford, som huser Royal Air Force’ (RAF) transport 

carriers. Jeg deltog hver onsdag aften og hver anden weekend i træning af B-Flight i SQN 

2624 og var ofte på øvelser i det sydlige England og en enkelt gang i Tyskland, idet 

Tyskland i slut 1980’erne stadig var besat af UK, USA, Sovjet og Frankrig (!)  

Fra 1990 var min familie og jeg tilbage i Danmark. Jeg var stadig hos Carlsberg, og jeg 

blev eskadrillechef for Eskadrille (ESK) 653 B på FSN Tirstrup, først som kaptajn-R, senere 

som major-R.  

Vi havde fra 1990 til 1996 jævnlige mønstringsøvelser med op til 800 genindkaldte 

soldater. En lærerig, berigende og god tjeneste, som brat kom til ophør, da Forsvaret 

besluttede at lukke FSN Tirstrup og FSN Vandel.  Mange reserveofficerer, også jeg, 

overvejede at afslutte vores militære tjeneste; men jeg blev lokket til Flyvertaktisk 

Kommando (FTK) i Karup (i dag Flyverkommandoen/FLK). 

Her blev jeg stabsofficer, formand for Personel af Reserven Udvalg ved FTK og med 

tiden Air Reserve Adviser. I 2006 oprettede FLV Reserve Wings ved de tre tilbageværende 

FSN, og jeg blev fra 1996 til 2006 chef for FTK Wing Reserve. Opgaven bestod hovedsageligt 

i at planlægge og gennemføre Generel Militær Uddannelse (GMU) for FTK Stab, men også 

i anden stabsstøtte.  

Mine sidste år i Forsvaret aftjente jeg som projektofficer i InterForce1 på Kastellet indtil 

2019, hvor jeg fik opbygget et Ambassadørkorps af InterForce ambassadører i alle 

Danmarks Militære Regioner. Opgaven var ikke for FLV, men for hele Forsvaret og igen, for 

mig, en mulighed for at lære nyt.  

 
1 InterForce er en organisation, der arbejder for Forsvaret for at skabe et nært samarbejde med den civile sektor. Men også 
for arbejdspladser, der har medarbejdere tilknyttet Reserven. Eller for borgere, der ønsker at bakke op om Forsvaret og 
Beredskabet, og på den måde yde et bidrag til landets sikkerhed. 
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I 2019 måtte jeg opsige min kontrakt, fordi jeg nogle år fik civilt job på bryggerier i 

Afrika. Siden 2023 er jeg civilt ansat hos Novo Nordisk som Operations Manager for en 

slankemiddelfabrik i USA.  

Jeg har nu forladt FSV, men har, siden krigen i Ukraine startede i februar 2022, brugt 

en del tid på at afholde møder med Folketingets forsvarsordførere, da jeg opdagede, at 

disse dels somme tider er blevet forsvarsordførere uden meget kendskab til Forsvaret, dels, 

at jeg finder, at den information, ordførerne modtager fra Forsvarsministeriet, kan være 

noget snæver og ''glemme'', hvor galt det faktisk er fat i Forsvaret.  Det har gjort mig ked af 

det, og jeg ser en opgave i, at vi, som har været i Forsvaret, bistår vores politikere 

med rettidig og fuldstændig information, ikke skønmaleri som, at 1. Brigade er ''næsten 

klar''.  

Jeg har nu været medlem af FOUAT et års tid og nyder 

medlemssamlingerne.  Desværre har jeg ikke haft mulighed for at deltage i ret mange. For 

nuværende er jeg ofte civilt på rejser for Novo Nordisk, og det er en butik med en del gang 

i p.t., som trækker en del ressourcer hos mine kolleger og mig. 
 


 

Løjtnant Hans Kaare Schackinger er nyt medlem i Københavns Kreds. 

Han skriver: Nogle af jer kender muligvis min nu afdøde far, major Torben Nordby 

Schackinger, der tilbragte 41 år i Flyvevåbnet og gik på pension fra Presse og Information 

(P&I) i Forsvarskommandoen (FKO) vistnok i 2003. 

 

 
 Løjtnant Hans Kaare Schackinger (Foto: Privat) 
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Jeg blev opfordret til at følge FOUAT på Facebook af Torben Martinsen og meldte mig 

ind som juniormedlem kort efter, ja jeg er nok noget yngre end de fleste andre 

medlemmer:-) 

Jeg sidder til dagligt i Kastellet FKO KOM Webteam, en stilling jeg er kommet til ad 

diverse omveje. Jeg aftjente min værnepligt i 1993 og fortsatte senere på sergentskole og 

videre til teknisk officer i FLV. Men da Flyvestation Værløse lukkede, måtte vore veje skilles. 

På et tidspunkt begyndte jeg så som civil i Forsvarets TV (FTV), det der senere blev til 

Forsvarets Mediecenter, og det har så i sidste ende ført mig til, hvor jeg er nu i FKO.  

Til næste år har jeg sammenlagt været ansat i forsvaret i 25 år. 

Men sideløbende er det blevet til mere end 25 år i Hjemmeværnet. Jeg er nu Public 

Affairs Officer (PAO, tidligere betegnet som Presse og Information) i Livjægerne, der har 

domicil på Nyholm.  

Som en af mine passioner beskæftiger jeg mig meget med ledelse. Jeg har bl.a. en 

uddannelse som executive coach, som jeg bruger i min hobbyvirksomhed ‘HK Executive 

Coaching’. 

Jeg er også medlem af Tempelridderne i Danmark — Ordo Supremus Militaris Templi 

Hierosolymitani (OSMTH). Og til tider ‘kustode’ i Livjægermuseet i Kastellet. 

Bor i Bagsværd med min hustru og 2 drenge. 


 

Kaptajn Sussie Ann-Beth Rasmussen er nyt medlem af Københavns Kreds. 
 

 
Kaptajn Sussie Ann-Beth Rasmussen (Foto: Facebook) 
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Københavns Kreds’ nye medlem Svend Ebbensgaard skriver: Jeg er i dag ansat i Tryg 

Forsikring og arbejder blandt andet med cyber defence og implementering af lovgivning 

m.m. relateret til dette. Det er en af de nye kamppladser for at destabilisere lokale samfund 

og skabe utryghed, afpresning og få infrastruktur til at fejle.  

 
Kaptajn Svend Ebbensgaard (Foto: Privat) 

 

Men jeg startede i Forsvaret i 1992 hvor jeg gik på Sergentskolen på Fyn, hvor 

reserveofficerens grundlæggende uddannelse blev gennemført. Det var 6 måneder med 

det grundlæggende og herefter 5 måneder på Løjtnantsskolen efterfulgt af Tung Morter 

Kursus for at kunne varetage rollerne i en Tung Morterdeling. 

Jeg var ved Prinsens Livregiment (PLR) i Viborg og havde et år med en 

værnepligtsdeling. Herefter hjemsendt som TMT skydeofficer i IV/PLR, som på det 

tidspunkt var en mobiliseringsbataljon hjemhørende i Sønderborg og sidenhen på Fyn ifbm. 

Totalforsvaret. Jeg skiftede roller til bl.a. stabsdelingsfører/signalofficer og efter VUT-I for 

reserveofficerer i år 2000 flere forskellige stabsroller som blandt andet transportofficer i 

Jyske Kampgruppe.  

I starten af 00’erne var det imidlertid svært at skaffe finansiering til 

indkommanderinger i takt med reduktion af mobiliseringshæren, og min aktive 

reserveofficerskarriere kom på lavt blus. Opgaverne blev derfor mere i forbindelse 

uddannelse af enheder der skulle udstationeres, undervisning, skydeleder på diverse 

morterskydelejre, indtil min sidste kontrakt udløb i 2012.  

Sideløbende med min militære karriere har jeg udannet mig til Akademiingeniør, HD 

og cand.merc. i International Management og arbejdede primært med udvikling af 

forskellige produkter i blandt andet Grundfos og FOSS. Og ret hurtigt blev det også til 
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forskellige lederroller, hvor jeg havde god gavn af min militære officersuddannelse. De 

sidste mange år har jeg arbejdet som afdelingsleder eller Senior Projektleder inden for 

FinansIT. Et område der i stigende grad bliver udsat for trusler og hvor vi efterhånden er 

nødt til at forberede os på, at alle ikke ønsker én det godt.  

Jeg ser frem til deltagelse i FOUAT i det omfang, det kan lade sig gøre, men har også 

en travl arbejdskarriere, som tager meget tid. Privat bor jeg på Frederiksberg. 



 

Major Søren Bach er nyt medlem i FOUAT Københavns Kreds. Søren Bach skriver: Jeg 

begyndte uddannelsen som reserveofficer i 1981, hvor jeg endte med at gøre tjeneste i et 

infanterikompagni ved Sjællandske Livregiment. Kompagnichefen henledte min 

opmærksomhed på den nye uddannelse for officerer – Officersgrunduddannelsen (OGU, 

P-83). Jeg blev optaget på uddannelsen og gennemførte på det første hold i 1983 – 1986, 

hvor jeg blev udnævnt til premierløjtnant.  

 

 
Major Søren Bach (Foto: Privat) 

 

Jeg blev tjenestegørende ved Danske Livregiment (panserinfanteri). Her havde jeg en 

række forskellige funktioner som delingsfører, næstkommanderende/kompagni, 

kompagnichef og operationsofficer i to bataljoner. Under tjenesten ved regimentet 

gennemførte jeg Videreuddannelsestrin I (VUT I) 1990–1991, hvor jeg blev udnævnt til 

kaptajn. Jeg var også udsendt to gange til ex-Jugoslavien. I foråret 1993 var jeg 

kompagnichef for B-kompagniet (B-COY), på hold 3 i den danske bataljon under United 

Nations Protection Force (DANBN/UNPROFOR). I foråret 1996 var jeg Chef for 

Operationssektionen i den danske bataljon, hold 1 (februar) ved den nordisk-polske 

brigade under den NATO styrede Implementation Force (NORPOLBDE/IFOR). Min chef var 
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ved den lejlighed daværende oberst Jens Erik Frandsen, som turde være temmelig kendt i 

FOUAT.  

Efter tjenesten ved Danske Livregiment blev jeg operationsofficer i 

”korpshovedkvarteret” i Ringsted – Østre Landkommando (1997–1998). Herfra gik det 

videre til Operations- og Føringsuddannelsen (OFU) og Stabskursus (VUT II) på 

Forsvarsakademiet (FAK), hvor jeg blev udnævnt til major i år 2000.  

Som major var jeg især involveret i uddannelsen af andre officerer. Jeg var taktiklærer 

og kursusleder på VUT I, Hærens Officersskole i tre år (2000–2003). Derefter blev jeg 

tilknyttet Institut for Strategi på FAK i fire år (2003–2007), hvor jeg var syndikatleder, 

souschef og på et tidspunkt daglig leder af FAK mediegruppe. Turen gik derefter til 

Forsvarskommandoen, Planlægningsstaben (2007–2010), hvor især forhold vedr. 

internationalt samarbejde var sagsområdet. Jeg returnerede til FAK, hvor jeg bestred en 

række forskellige funktioner – sekretariatschef, kursusleder for VUT II for officerer af 

reserven, daglig leder af stabskursus II, næstkommanderende i uddannelsesafdelingen og 

sagsbehandler i Institut for Militærhistorie og Krigsteori.  

I 2017 overgik jeg til civilt arbejde (Job- og virksomhedskonsulent), som jeg fortsat 

arbejder med.  

Privat har jeg altid interesseret mig for samfundsvidenskab og historie. Som hobby 

begyndte jeg så fra 2011 at læse halv tid på Københavns Universitet. Det endte med, at jeg 

i 2017 blev bachelor i historie med religionsvidenskab som sidefag. Jeg nåede også at tage 

et modul i ”Retorisk teori og analyse” (2018), inden jeg fandt det interessant at læse på 

Copenhagen Business School. Her tog jeg to moduler, ”Management Accounting Control 

Systems” og ”International Markedsføring” (2019). 

 


 

Major Pieter Dirch Corneliussen er nyt medlem i Københavns Kreds. Han fortæller, at 

han valgte at melde sig ind i FOUAT på opfordring for fremover at kunne mødes med 

kollegaer og deltage i nogle af foreningens mange spændende aktiviteter. Tak for 

optagelsen og han glæder sig til at deltage. 

Pieter Corneliussen skriver videre: Jeg påbegyndte min militære karriere ved et 

hjemmeværnskompagni i Nordsjælland som menig maskingeværskytte. Jeg trak 

frinummer ved session. Efterhånden som jeg havde fået studentereksamen og haft et par 

job valgte jeg at melde mig til et studenterhold på sergentskolen i Sønderborg og begyndte 

der i august 1979. Jeg kom efter udnævnelsen og på opfordring fra delingsføreren, som 

selv var fra Den Kongelige Livgarde, til Uddannelsesbataljonen ved Den Kongelige Livgarde 

i maj 1980.(Det var den bedste opfordring jeg nogensinde har fået). 
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Major Pieter Corneliussen Foto: (Privat) 

  

Derefter kom jeg til stående styrke som gruppefører, tog et år til Cypern ved 

hovedkvarteret for United Nations Peacekeeping Force in Cyprus (HQ UNFICYP) som 

stabsbefalingsmand (1981-82). Kom på Hærens Officersskole (HO) 1982-1986 (Hold Bülow, 

det sidste A-linjehold). 

Efter HO tilbage til Livgarden og var der først næstkommanderende, kompagnichef, 

operationsofficer/Bataljon og sluttede ved Garden som ordonnansofficer (i dag adjudant). 

Kom til Hærens Operative Kommando i Karup som sagsbehandler internationale 

operationer (materiel). 

Havde to år som civil chef for DSB Busser, Næstved. 

Kom til Kastellet og havde en utrolig god og spændende tid der 1996-2008. Blev i 

denne periode udsendt til bl.a. Kosovo og Irak. 

Derefter et meget kort stop ved Forsvarets Koncernfælles Informatiktjeneste (FKIT), 

inden jeg kom til staben for 2. Brigade, hvor jeg startede med en udsendelse til NATOS 

Kosovo Force (KFOR) 20 som chef for Liaison and Monitoring Teams (LMT) 5. En meget 

spændende opgave, som hang meget sammen med min første udsendelse til KFOR i 1999. 

Ved 2. Brigade var jeg indledningsvis chef for administrationen, derefter blev jeg chef 

for administration og ledelse (G1) og for ressourcer (G8), og sluttede i 2017 som chef for 

G8 ved pensionering.  

 

FOUAT byder de nye medlemmer hjertelig velkommen! 
 



Mærkedage i Københavns Kreds 
 
Overingeniør (pensioneret) Ole Kristian Skrubbeltrang Skov-Ettrup, cand.polyt., HD, 

fylder 75 år den 13. maj 2024.  
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Overingeniør Ole Skov-Ettrup (Foto: FOUAT) 

 
Han er født i Agersted ved Dronninglund, hvor han havde sin opvækst. Efter 

studentereksamen fra Frederikshavn gymnasium og en kort afstikker til Aarhus Universitet 

startede Ole Skov-Ettrup en karriere i Forsvaret. Han blev officer af A-linien i Hæren i 1976, 

hvorefter han gjorde tjeneste ved artilleriet. Han blev senere uddannet til ingeniør ved den 

Kungliga Militärhögskola i Stockholm med aerodynamik og våbenteknik som speciale. 

Efterfølgende har han gennemført uddannelser ved blandt andet Copenhagen Business 

School og Nato Defence College i Rom.  

Han har arbejdet i industrien som både projektleder og marketingchef. I 1992 fik han 

civil ansættelse i Forsvaret som afdelingsingeniør, hvor han blev chef for 

våbenmaterielsektionen ved Flyvematerielkommandoen. I 1995 blev han ansat som 

overingeniør ved Søværnets Materielkommando som chef for driftsteknisk afdeling og 

derefter ved Flyvematerielkommandoen som chef for flyteknisk afdeling. Ved oprettelsen 

af Forsvarets Materieltjeneste – det senere Forsvarsministeriets Materiel- og 

Indkøbsstyrelse – i 2007 blev han overført til denne. Her fik han ansvaret for våben- og 

elektroniksystemerne på Søværnets skibe. Fra denne stilling blev han pensioneret i 2014. 

Ud over en aktiv erhvervskarriere har der også været plads til forskellige tillidshverv. 

Han var i en årrække formand for Foreningen af Ingeniører i Forsvaret og har været medlem 

af bestyrelsen for Danmarks Tekniske Museum i de seneste 20 år. Han er for nuværende 

formand for det lokale menighedsråd.  
 


 

Oberstløjtnant Jørgen Eirfeldt fylder 70 år den 18. maj 2024. 
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Oberstløjtnant Jørgen Eirfeldt 

 (Foto: Jørgen Eirfeldt, Sjællandske Nyheder) 
 



Kaptajn Gorm Christensen med flyvernavnet TIR fylder 70 år den 21. maj  

2024.  

 Gorm beretter: Jeg er født og opvokset i Aalborg. 2. maj 1972 begyndte jeg som 

rekrut på FSN Karup kun 17 år gammel. Jeg fortsatte direkte på sergentskole, og efter et 

kort ophold i Kontrol og Varsling stillede jeg på Flyveskolen på Flyvestation Avnø i foråret 

1973, som elev på Elementærkursus 7212. Der fulgte så 16 måneders ophold i USA, 

hvorefter jeg vendte hjem og blev beordret til min fødeby for at flyve F-104 i Eskadrille 726. 

Det var en drengedrøm, der gik i opfyldelse. Verdens bedste fly i verdens bedste enhed.  

 

 
Kaptajn Gorm Christensen (Foto: Privat) 
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I 1983 gik turen tilbage til USA, hvor jeg gjorde tjeneste som instruktør på NATOs 

flyveskole i Texas. Efter 3 ½ fantastiske år vendte vi tilbage til Danmark. Min militære 

karriere sluttede som instruktør ved Flyveskolen. I efteråret 1987 begyndte jeg så i SAS og 

arbejdede de næste 23 år som styrmand og kaptajn på DC-10, Fokker 28 og ikke mindst 

MD-80. I dag flyver jeg veteranfly som hobby. 

Jeg ser tilbage på tiden i FLV med stor glæde. Det var en enestående oplevelse at flyve 

i militæret og at opleve den unikke korpsånd. 
 



 

Oberstløjtnant Jørn Arne Nielsen (JA) fylder 75 år den 25. maj 2024. 

JA blev indkaldt til den Kongelige Livgarde den 15. juli 1971, sergentskole og efter 

tjeneste ved 1. kompagni i 1. bataljon ved Livgarden (1/I/LG) kom han på Løjtnantskole på 

Kronborg, hvorfra han efter eksamen søgte forsættelse til Falsterske Fodregiment, senere 

Danske Livregiment og til sidst ved det Danske Internationale Logistik Center (DANILOG).  

Den militære karriere blev mangesidet med tjeneste som kompagnischef, 

operationsofficer og chef ved. Senere efterretnings- og operationsofficer ved 1 og 2. 

Sjællandske Brigade. 

 

 
Oberstløjtnant Jørn Arne Nielsen (Foto: Privat) 

 

Han har gjort tjeneste ved Hærens Operative Kommando, Forsvarets 

Personeltjeneste, Forsvarskommandoen samt en række udenlandske enheder som 1. 

Tysk/Hollandske Korps, NATO Response Force (NRF) 14, Allied Rapid Reaction Corps (AARC) 

og til sidst ved NATO’s Multinational Corps Northeast (MNC NE) i Stettin i Polen. 
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Han har været udsendt i regi af NATO og FN til Makedonien, Bosnien, Kosovo og 

Indien/Pakistan. 

Var i 1981 med til at oprette Reserveofficersforeningen i Danmark (ROID), der senere 

overgik til Hovedorganisationen for Personel af Reserven i Danmark (HPRD) i 

Storstrømskredsen, hvis formand han var i mere end 20 år.   

Sad også i HPRD hovedbestyrelse i 8 år med ansvar for det årlige Sikkerhedspolitiske 

Seminar (SIKPOLSEM) samt udstikning af reservepersonel til udenlandske kurser i Tyskland, 

Canada, Frankrig og Sverige. 

Oprindeligt er JA uddannet lærer og var skoleinspektør i mere end 20 år ved siden af 

sin militære tjeneste. 

I 2004 gik han fuldtids ind i Forsvaret og fortsatte som OF-R frem til 2013. 

Det var for tidligt at gå på pension, mente JA, så han fortsatte over i erhvervslivet og 

sluttede sin erhvervskarriere som admin. direktør for et fjernvarmeselskab i en alder af 72. 

Nu nydes otiet – ferierejser, sommerhuset, familien og en række 

foreningsbestyrelser. 

NB: En notits fra kredsformanden. Ud over at JA fylder 75 år, bør det også bemærkes, 

at han med indmeldelse i Københavns Kreds i januar sidste år er relativt nyt medlem af 

kredsen. 


 

Oberst Erik Thorup Pedersen fylder 75 år den 8. juni 2024. 

 

 
Oberst Erik Thorup Pedersen (Foto: FaceBook) 
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Fhv. kontorchef, cand.jur. Poul-Erik Faurholt fylder 75 år den 15. juni 2024.  

Efter endt administrativ uddannelse i et forsikringsselskab blev Poul-Erik Faurholt i 

1969 indkaldt til Sjællandske Livregiment i Slagelse, var herefter på Infanteriets 

Befalingsmandsskole i Sønderborg og siden gjorde han tjeneste i Danske Livregiment i 

Høvelte som sergent hhv. oversergent. Her havde han skiftende opgaver som stabshjælper, 

ABC-instruktør, i perioder som ABC-officer og lejlighedsvis som fungerende 

kommandobefalingsmand.  
 

 
Kontorchef, cand.jur. Poul-Erik Faurholt (Foto: Privat) 

 

I 1976 trådte han af til civil til fordel for en administrativ stilling i Hovedstadsområdets 

Trafikselskab (HT) hvor han sideløbende læste jura. Fra slutningen af 1988 og indtil sin 

pension beklædte han stillingen som kontorchef i Københavns Kommunes Ejendomsdrift. 

Poul-Erik Faurholt blev medlem af Det Militære Læseselskab Rendsborg i 1998 og har 

siden 2012 været bibliotekar og bestyrelsesmedlem. Han har været medlem af FOUAT 

Københavns Kreds siden 2021. 

 
Københavns Kreds ønsker fødselarerne hjertelig TILLYKKE!  

 


 
Pistolskydesæson 2024 i Københavns Kreds 

Den 6. april tog FOUAT Københavns Kreds hul på pistolskydesæson 2024. Som 

noget nyt skyder vi i regi af Nordsjællands Sportsskytteforening. 
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Skydesæsonen består af ni ordinære skydedage, og så tilbyder vi i 2024 fire 
dage med ekstra skydetræning. Alle dagene byder på masser af frisk luft, krudtrøg og 
hyggeligt samvær. 

 
Der studeres skudhuller på Hanebjerg Skyttecenter 

(Foto: Jens Bartholdy Norrby) 

Skydningerne foregår fortsat på Hanebjerg Skyttecenter, ca. 5 km sydvest for 

Hillerød, og skydeprogrammet er i alt væsentligt uændret i forhold til de seneste par år. 

Skydesæsonen afsluttes vanen tro ultimo september. 

Alle kredsmedlemmer er velkomne. Deltagelse kræver forudgående 

tilmelding. Er du interesseret og vil vide mere … eller måske deltage? Så send et par ord 

og dine kontaktoplysninger til Københavnskredsens skydeudvalgsformand, major Jens 

Bartholdy Norrby, jens.b.norrby@gmail.com. 

Jens Bartholdy Norrby 

 

 MIDT- OG VESTSJÆLLANDS KREDS 
 

Formand: Oberstløjtnant Tonni Schumann, Drosselvænget 10, 4060 Kirke Såby  

 5186 1820- : tonni.schumann@gmail.com  
Forretningsfører: Premierløjtnant Peter B. Thomsen, Husrækken 1, 4180 Sorø  

 2966 6318 -  pbt@sorfam.dk 
Kasserer: Premierløjtnant Søren Nør, Falkevej 22, 4261 Dalmose  

 2536 3574 - : falk4261@gmail.com        Bank: Reg.nr. 9570 Konto nr. 13535450 

 

Kære medlemmer, 
 

Årets generalforsamling (GF) blev afholdt torsdag den 29. februar på 
Skovsøgård i Slagelse med deltagelse af i alt 20 medlemmer. Referatet fra GF er tilsendt 
kredsens medlemmer fra Peter Thomsen. Alligevel vil jeg fremhæve flg.: 

• Helle Jürgensen havde debut som dirigent, hvilket hun gennemførte til 
forsamlingens store tilfredshed. 

• Alle, der var på valg, modtog genvalg med applaus (se hvem i referatet      ). 

• Debatten i f.m. drøftelse af forslag fra repræsentantskabet under 
overskriften ”Hvervning og fastholdelse af medlemmer”, hvor en livlig debat 

mailto:jens.b.norrby@gmail.com
mailto:tonni.schumann@gmail
mailto:pbt@sorfam.dk
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udspandt sig og input med gode forslag til, hvad kredsen kan gøre for 
synliggørelse af foreningen. Alle var enige om, at opgaven primært er at gøre 
os (FOUAT) kendte. 

• Bestyrelsen anno 2024 ser således ud 

• Formand:  Tonni Schumann 

• Forretningsfører:  Peter Thomsen 

• Kasserer:  Søren Nør 

• Skydeansvarlig:  Jesper Keincke 

• Bestyrelsesmedlem:  Søren Larsen. 

• Bestyrelsessuppleant: Michael Lund. 
  

Efter GF blev der – som noget nyt – serveret smørrebrød med tilhørende øl/vand 
og snaps. 

 
  

 
Årets generalforsamling (Foto: Tonni Schumann) 





Foredrag 

 Torsdag den 25. april, kl.19:00 får vi besøg af pensioneret sektionschef fra  

Beredskabsstyrelsen i Næstved, Jørgen Rasmussen, der vil give sit bud på, hvilke 

udfordringer samfundet og dermed også beredskabet i Danmark står overfor. Foredraget 

gennemføres i samarbejde med Hjemmeværnsforeningen for Slagelse og omegn. 
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Sektionschef Jørgen Rasmussen 




 
Pistolskydning i 2024 

Husk, at vi begynder pistolskydningerne i Sorø tirsdag den 21. maj samt mandag 
den 27. maj, begge dage kl. 18:30 – 21:00. 

Så kom ud af hullerne og deltag i denne udfordrende og meget sociale aktivitet 
under Jesper Keinckes ledelse. Våben og ammunition stilles til rådighed – husk høreværn.  
Ring gerne, hvis du er i tvivl om noget i f.m. aktiviteten. 
 

 
 


 

Sommerudflugt 
HUSK! Sommerudflugten, der i år går til Agersø søndag den 4. august. På 

Agersø vil vi få en guidet tur med Traktorbussen af ca. 1½ times varighed med 
efterfølgende frokost.  
Sæt ”X” i kalenderen – invitation udsendes i juni. 
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Traktorbussen - Billede fra Agersøs hjemmeside. 

 
 

Nyt om Navne… 

Flemming Roland Lind fyldte 80 år den 20. januar.  Han blev indkaldt til 

aftjening af værnepligt i januar 1963 ved Falsterske Fodregiment (FAFR) på Vordingborg 

Kaserne. Flemming har været udsendt til Cypern i 1964 og igen i 1966-1967 samt til Gaza i 

i 1965. Han har deltaget som civil i Nijmegen-marchen i årene 1977 – 1980. I 1980 mødte 

Flemming sin nuværende hustru, Lene – de blev gift den 11. juli 1981. 

 

 
Flemming R. Lind 

 
Flemming meldte sig ind i Hjemmeværnet den 23. april 1980 

(Hjemmeværnskompagni 5213, Slagelse), hvor han i årene efter bestred forskellige 

befalingsmandfunktioner, herunder forplejningsleder og udstillingsleder i 

informationstjenesten ved Hjemmeværndistrikt Vestsjælland. Flemming meldte sig ud af 

Hjemmeværnet den 1. februar 2017 efter næsten 37 års medlemskab. 

Flemming er blandt andet dekoreret med Hjemmeværnets Fortjensttegn 

(2005) og Medalje for International Tjeneste (2015). Flemming blev indmeldt i FOUAT 

Midt- og Vestsjælland i 2019. 
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Kredsen ønsker Flemming (på efterbevilling) et STORT og RUNGENDE TILLYKKE 

med det skarpe hjørne. 

                        Med håbet om et fortsat varmt og inspirerende forår. 

Tonni Schumann 



     

FYNS KREDS 
Formand: Kaptajnløjtnant Lars Falkenberg, Vestergade 2, 5540 Ullerslev  6535 1042   

4044 8560 – : larsf42@hotmail.com  

Forretningsfører: Premierløjtnant Evy Krüger, Broholmvej 67, 5672 Broby,  2277 4666 : 

ekok@mail.dk. Bank: Reg.nr. 5875 Konto nr. 6887 860 228 

 
ORDINÆR GENERALFORSAMLING 

  Torsdag den 22. februar 2024 af holdt Fyns Kreds ordinær generalforsamling på 

Dannevirke Soldaterhjem i Odense med 18 deltagere. 

Vi startede med Dannevirkes lækre wienerschnitzel med tilbehør. Efter 

”Kongens skål” sang vi H.C. Andersens ”I Danmark er jeg født”. Herefter afvikledes 

generalforsamlingen. 

Pkt. 1: Valg af dirigent.  

Bestyrelsen indstillede major Kjeld Frimuth. Majoren blev valgt som dirigent. Han 

konstaterede at den ordinære generalforsamling var lovligt indvarslet iflg. vedtægterne. 

Pkt. 2: Formandens beretning om kredsens virksomhed i det forløbne år. 

Formanden, kaptajnløjtnant Lars Falkenberg indledte sidste år med lidt 

storpolitik, f.eks. om Ukraine. I år talte han om det mere hjemlige, hvor den aktuelle krig 

ofte foregår i cyberspace. F.eks. har Danske Bank foretaget talrige indberetninger til 

Finanstilsynet. Truslen mod Danmark er en reel bekymring! 

Med hensyn til det danske forsvar, så er det en kendsgerning at det er blevet 

økonomisk udsultet. Kasernerne bliver ikke ordentligt vedligeholdt, og vinduerne falder ud 

mange steder. Samtidig mangler der på personelsiden 25%. Ikke noget at sige til, hvis de 

dårligt kan få sig et brusebad efter en lang dag ude i felten med plørerede marker. 

Vores politikere har p.t. bevilget 155 mia. til Forsvaret. Vel at mærke over en 10-

årig periode. I gamle dage var de værnepligtige indkaldt i 14 måneder. Efter hjemsendelsen 

var de klar til at indgå i landets forsvar. I dag bliver de sendt hjem efter 4 måneder og har 

kun fået de basale soldaterkundskaber. 
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Formanden kom også ind på Rigsfællesskabet og om det arktiske forsvar, som 

mangler krigsudstyr på fregatterne i Søværnet både i Danmark og i Nordatlanten. Om 

manglende missiler og om radar på Færøerne, der ikke er installeret endnu. 

Nævnes skal også det retoriske spørgsmål, om NATO kommer os til hjælp, hvis 

vi ikke har betalt de 2%, der forlanges. Det er en katastrofe, at Trump siger, at Rusland bare 

kan angribe de lande, som ikke har betalt det, de skulle.  

Formanden udtrykte håb om, at vi kunne få nogle rolige og stabile tilstande 

fremadrettet. 

Om kredsens eget foreningsår 

Kredsen har i det forløbne år haft to udflugter:  

1) Til Pansermuseet i Oksbøl, hvor guiden Bo Hagsten, fortalte om alt det militære 

isenkram. Samtidig et besøg i et værktøjsmuseum. Det blev en god tur.  

2) Som sensommertur valgte vi Odense Bunkermuseum.  Denne gang foregik det om 

aftenen af hensyn til de ”arbejdsramte”. Det blev også en succes, og vi fik en hel masse at 

vide om den gamle beredskabsbunker, hvor byens ledelse gik ”under jorden” i tilfælde af 

kriser.  Freiesleben var en god rundviser.  

Årets gang 2023 var i øvrigt efter den faste struktur: Generalforsamling, 

deltagelse i FOUAT’s repræsentantskabsmøde i Højstrup, og den traditionelle julefrokost på 

Dannevirke Soldaterhjem. 

Desuden skal der nævnes lidt om den årlige landspistolskydning, Her opnår 

Fyns kreds altid succes, og vi tror, at vi endnu engang vinder pokalen for 2023. 

Pkt. 3: Kredsens virksomhed i 2024. 

Forårsudflugten 2024 går til Ladby Vikingemuseum og rundvisning på Marine 

HJV-skolen i Slipshavn - guidet af vores medlem Søren Clemmensen. Sæt kryds i kalenderen 

ved torsdag den 30. maj 2024. Indbydelse følger. Sensommerturen ikke fastlagt endnu. 

På et nyligt afholdt bestyrelsesmøde kom et forslag om at ændre den 

traditionelle julefrokost til et novembermøde, evt. med spisning af gule ærter. Argument: 

Vi går jo alle til så mange julefrokoster lige der i december. Ved generalforsamlingen her i 

aften blev ændringsforslaget stemt ned med et RUNGENDE NEJ. Vi ønsker at beholde den 

traditionelle julefrokost i december! 

Pkt. 4: Fremlæggelse af det reviderede regnskab til godkendelse (2023):  
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Afgående forretningsfører, premierløjtnant Evy Krüger informerede: 

Kassebeholdning inkl. indestående i bank, pr. 31/12 2023 = 16.612,56 kr. Årets resultat er 

et overskud på 2.548,15 kr.  

Vi opnåede 8,40 kr. i renter fra banken, men måtte betale et gebyr på 1550,00 

kr. i gebyr for vores 39 medlemmer.  Regnskabet blev godkendt af generalforsamlingen. 

Pkt. 5: Fastsættelse af kontingent for det kommende år.  

Vedtaget uændret 200 kr. af forsamlingen. 

Pkt. 6: Valg af kredsbestyrelsesmedlemmer (for 2 år). 

a) Forretningsfører, premierløjtnant Evy Krüger modtog ikke genvalg. Bestyrelsen 

anbefalede kaptajn Tommy Christensen som ny forretningsfører. Valgt af forsamlingen. 

b) Sekretær, kaptajn Palle Christiansen, modtog genvalg. Genvalgt af forsamlingen. 

c) Menig Peder Mogensen modtog genvalg som bestyrelsesmedlem.  Genvalgt af 

forsamlingen. 

d)  Revisor: Premierløjtnant Hans Villy Jensen (HV). Valgt af forsamlingen. 

e) Bestyrelsessuppleant: Kaptajn Leif Pedersen. Valgt af forsamlingen. 

Samtlige blev valgte med akklamation. 

Pkt. 7: Behandling af forslag fra repræsentantskabet/formands skabet, herunder: 

Medlemssituation/hvervning. Svært at hverve nye medlemmer. Kommentar fra 

formanden, som selv har hvervet 6 medlemmer. ”Hvor svært kan det være at hverve naboer 

og bekendte? Kriteriet for at hverve medlemmer er ifølge paragraf 4 stk. 1, at 

vedkommende bare er interesseret i forsvarstanken. ” 

Pkt. 8: Behandling af forslag fra kredsbestyrelsen.  

Ingen. 

Pkt. 9: Behandling af andre forslag.  

Ingen. 

Pkt. 10: Eventuelt.  

Herunder mindehøjtidelighed med 1 minuts stilhed for overkonstabel af 1. grad 

Gerhardt Andersen der afgik ved døden den 30. december 2023. Gerhardt var kun med i 

FOUAT i 6 år. Men han var utroligt trofast og deltog i samtlige kredsarrangementer. Æret 

være hans minde. Gerhardt vil blive stærkt savnet. Tankerne går nu til Rie. 
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Sidste punkt var overrækkelse af en velfortjent gavekurv til premierløjtnant Evy 

Krüger som tak for hendes store arbejde som forretningsfører igennem 5 år. Fra starten 

havde Evy kun lovet at overtage stillingen i et år. Tak Evy, for dit store og dedikerede 

arbejde! 

 
Formanden overrækker gavekurv til Evy Krüger 

 

Dirigenten, major Kjeld Frimuth, rundede generalforsamlingen af og takkede 

for god ro og orden.  

 
NORDJYSKE KREDS 

Formand: Flyverløjtnant Franz Strehle, Hasserisgade 36, 9000 Aalborg  

 9812 6328 - : franzstrehle@yahoo.dk  
Forretningsfører:  Kaptajn Aksel K. Nielsen, Henrik Stampesvej 21, 9310 Vodskov    4094 4601 

: acni@stofanet.dk 

 

Alsang. 
Folkekirken arrangerer Alsang på Gammel Torv den 4. maj kl. 19:30. Alle er meget 

velkomne. 


 
Skovtur og mindehøjtidelighed i Lundby Krat. 

Mandag den 6. maj håber vi på godt vejr. Vi pakker vores madkurv og mødes ved 17-
18-tiden ved indkørslen til Hundeskoven i Lundby Krat på østsiden af Hadsund Landevej til 
Krathuset. Følg skiltene. 

Her vil Per Bendixen, der er født og opvokset i Gistrup, fortælle om Krathuset, mens 
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vi spiser vores mad i det tidligere traktørsted. Derefter begiver vi os til fods til 
mindehøjtideligheden, der starter kl. 19:10, til ære for den engelske flyver, Flight Officer 
Erik Lionel Germain, der blev skudt ned med sin P-51 Mustang over Gistrup efter angrebet 
på flyvepladserne Rødslet og Rørdal. Siden 1946, hvor Gistrups borgere rejste mindestenen 
i taknemmelighed for Erik Lionel Germains indsats, har der været holdt mindehøjtidelighed 
den 6. maj i Lundby Krat på det sted, hvor flyet faldt ned. Ved mindehøjtideligheden vil der 
være en kort andagt, kranselægning, trompetsolo og fællessang. 
 
Berlin i Kristi Himmelfartferien 

Vi kører i bus eller privatkøretøjer.  Af hensyn til deltagerne og afgangstidspunktet 
anmodes om hurtig tilbagemelding. 

Vi skal bo på ”Gasthof Zur Alten Weide” i 16727 Velten. Et hyggeligt privatejet hotel, 
der ligger vest for Berlin 

Glienicke Broen, Vi skal se ”Spionbroen”, der delte DDR og Vestberlin, og som var det 
eneste checkpoint, der var kontrolleret af Sovjet og ikke af Østtyskland. Den første 
fangeudveksling skete i 1958 mellem piloten Gary Powers og den russiske spion Rudolf Abel. 

Vi besøger slottet på det sted, hvor beslutningen om at deportere og myrde jøderne 
blev taget i 1942. 



Garnisonsområde Jüterbog 
I Garnisonsområde Jüterbog er hovedvægten er lagt på militærkøretøjer fra hele 

Østblokken med alt lige fra motorcykler, biler til tanks, som man kan få en prøvetur i. Ejerne 
og brugerne fra østblokken kommer i datidens uniformer; det er et sceneri. Jüterbog var i 
mere end 150 år det største garnisonsområde i Tyskland. Det begyndte med anlæggelse af 
den Kongelige Preussiske Artilleriskydeplads for Felt- og Fodartilleri, i dag beliggende 
hvor ”stor-entreprenøren” fortsatte med at udbygge og anlægge luftskibshavn, ballonpark, 
3 stk. uafhængige flyvepladser og senere udbygget med luftskibsskole, observatørskole, 
artilleriskole og efterretningsskole.  

I 1938 blev det hjemsted for den nyoprettede Oberkommando der Wehrmacht, og 
det var her forberedelserne fandt sted til overfaldet på Tjekkoslovakiet. Tre byer måtte vige 
for ammunitionsdepoter og af 36 ammunitionsfabrikker, senere flyveteknisk skole, en 
luft/jord skydeplads, troppeøvelsesplads, kæmpestore garager med Europas største 
skydeport, tankanlæg, kaserner og beboelseshuse for soldater samt endnu en førerbunker. 
Efter 1945 rykkede Den Røde Armé ind og havde her hovedkvarter med over 40.000 mand. 

Der bliver mulighed for at få en køretur i både militærkøretøjer og kampvogne eller 
at handle med udstillede militæreffekter. 

Vi skal også ud at se en flyveplads og det lille museum, der handler om Den Røde 
Arme, fremvist af Helmut Stark og også Grotten, et lille listigt spisested. 

Franz Strehle 
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NATO 75 ÅR 

 

NATO 75 år 

Den 4. april 1949 underskrev udenrigsminister Gustav Rasmussen på Danmarks 

vegne Atlantpagten ved et møde i Washington. Under en senere festmiddag i London skulle 

udenrigsministeren holde en tale om den skelsættende begivenhed, som havde fundet sted. 

Han siges at have været opmærksom på sine beskedne sprogkundskaber og skal derfor have 

indledt sin tale således: ”Your Excellencies, Ladies and Gentlemen! I am now going to give a 

speech in a language which is not my own. I am afraid that in a few minutes - unfortunately - 

you will think that it is not yours either!” 

 
Udenrigsminister Gustav Rasmussen underskriver Atlantpagten den 4. april 1949.  

(Foto: NATO/Forsvarsgalleriet) 

 

 

NATO fejrer den 4. april 2024 sit 75-års jubilæum. Danmark var en af de 12 nationer, 

der stiftede forsvarsalliancen i 1949, og NATO har været med til at sikre fred og stabilitet i 

Danmark i 75 år. De oprindelige 12 medlemsstater var 

USA, Canada, Storbritannien, Frankrig, Italien, Portugal, Holland, Belgien, Luxembourg, 

Norge, Island og Danmark. 
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Siden stiftelsen er der løbende sket betragtelige udvidelser således, at NATO nu 

tæller 32 medlemsstater: 

1952: Grækenland og Tyrkiet 
1955: Vesttyskland 
1982: Spanien 
1999: Tjekkiet, Ungarn og Polen. 
2004: Bulgarien, Estland, Letland, Litauen, Rumænien, Slovakiet og Slovenien. 
2009: Albanien og Kroatien 
2017: Montenegro 
2020: Nordmakedonien 
2023: Finland og Sverige 

 

 NATO har siden 1949 udgjort hjørnestenen i dansk sikkerheds- og forsvarspolitik. 

NATO’s formål er at fremme sikkerhed og stabilitet i det nordatlantiske område gennem politisk 

og militært samarbejde på tværs af Nordatlanten. 

NATO er en unik organisation. Det er den første politisk-militære alliance baseret 

på konsensus, hvor alle dens medlemmer deltager på lige fod, og den første, der blev grundlagt 

i fredstid for at forhindre konflikt og bevare freden. 

Det Nordatlantiske Råd  

Det Nordatlantiske Råd er NATO's vigtigste politiske beslutningstagende organ. Hvert 

medlemsland har et sæde i rådet, som repræsenterer landets regering. 

Det Nordatlantiske Råd mødes mindst en gang om ugen, eller hver gang behovet 

opstår, på forskellige niveauer. Det præsideres af Generalsekretæren, som hjælper 

medlemmerne med at nå til enighed om nøglespørgsmålene. 

Konsensus 

At beslutninger tages ved konsensus er et grundlæggende princip i NATO. Dvs. 

at alle medlemslande skal være enige om en beslutning i NATO. Siden alliancens oprettelse 

i 1949 har det været et grundlæggende princip. 

At lette processen med konsultation og konsensusbeslutningstagning er en af 

NATO's generalsekretærs vigtigste opgaver. 

Nye medlemmer i 2023 

Sverige og Finland er for nylig blevet medlemmer af NATO. De ønsker de samme 

sikkerhedsgarantier fra USA og NATO, som Danmark har, og det vil styrke alliancen markant. 

Forsvaret ser frem til at få et samlet Norden under den NATO-paraply, som er afgørende for 

Danmarks sikkerhed. 
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Forsvarets rolle 

En af Forsvarets vigtigste roller i NATO-samarbejdet i dag er at bidrage med styrker 

til at afskrække Rusland fra at angribe NATO-allierede. Det sker bl.a. ved at udsende enheder til 

NATO’s østlige flanke eller deltage i NATO-øvelser og aktiviteter. I en krise eller konfliktsituation 

er Danmark i dag transit- og opmarchområde for allierede styrker. Det betyder, at Forsvaret skal 

være god til at yde værtsnationsstøtte. Forsvaret skal sammen med civile myndigheder sikre et 

effektivt og smidigt samarbejde med allierede styrker, der opholder sig i Danmark i kortere eller 

længere tid. 

Kilde: Forsvaret/Red. 

 

EPILOG 

 

Om demokrati – meninger og sandhed 

Demokratiet er meningernes rum – ikke sandhedernes rum. I ”Sandhed og løgn 

i politik” skriver Hannah Arendt, at sandheder ikke kan diskuteres, og derfor må politisk 

tænkning være af en anden art end filosofisk og videnskabelig tænkning. 

 

 ”Problemet er, at faktiske sandheder i lighed med alle andre sandheder 
kategorisk kræver at blive anerkendt og umuliggør diskussion, og diskussion udgør netop 
selve kernen i det politiske liv. De former for tænkning og meddelelse, som har at gøre med 
sandhed er – set fra det politiske perspektiv – nødvendigvis herskesyge: De tager ikke andre 
menneskers meninger i betragtning, og netop det at tage andre menneskers meninger i 
betragtning er kendetegnet ved al politisk tænkning i streng forstand.” 

”Ingen mening er selvindlysende. I spørgsmål, der omhandler mening, men ikke 
i spørgsmål, der omhandler sandhed, er vores tænkning virkelig diskursiv, idet den så at 
sige løber fra sted til sted, fra én del af verden til en anden, gennem alle former for 
modstridende synspunkter, til den endelig går fra disse partikulære synspunkter til en 
upartisk generel holdning”. 

Hannah Arendt (1906-1975) 
Tysk-jødisk filosof 
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Indlevering af artikler til og udsendelse af MEDDELELSER  
  DEADLINE  UDSENDELSE  

MEDDELELSER Nr. 255 (Maj-juni 2024) 01 APR 2024 15 APR 2024 

MEDDELELSER Nr. 256 (Juli-august 2024) 01 JUN 2024 15 JUN 2024 

MEDDELELSER Nr. 257 (September-Oktober 2024) 01 AUG 2024 15 AUG 2024 

MEDDELELSER Nr. 258 (November-december 2024 01 OKT 2024 15 OKT 2024 

 

OVERBLIK – FOUAT’S KALENDER  

Hvad  Hvem  Hvor  Hvornår  

Mindehøjtidelighed Nordjyske Kreds Almen Kirkegård 09 APR 2024 – 09:00 

Klipfisk-frokost Københavns Kreds Kastellet 11 APR 2024 – 12:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 13 APR 2024 – 12:00 

Repræsentantskabsmøde Formandskabet Odense 18 APR 2024 – 10:00 

Action 24 Folk & Sikkerhed Fredericia 19 APR 2024 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 27 APR 2024 – 12:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 11 MAJ 2024 – 12:00 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 21 MAJ 2024 – 18:30 

Ekskursion Københavns Kreds Kastellet 23 MAJ 2024 – 10:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 25 MAJ 2024 – 12:00 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 27 MAJ 2024 – 18:30 

Forårstur Fyns Kreds Ladby Vikingemuseum 30 MAJ 2024 -  

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 03 JUN 2024 – 18:30 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 08 JUN 2024 – 12:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 15 JUN 2024 – 12:00 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 17 JUN 2024 – 18:30 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 06 AUG 2024 – 18:30 

Pistolskydning Midt- og Vestsj. Kreds Søskoven, Sorø 12 AUG 2024 – 09:30 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 17 AUG 2024 – 12:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 31 AUG 2024 – 12:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 07 SEP 2024 – 12:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 14 SEP 2024 – 12:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 21 SEP 2024 – 12:00 

Pistolskydning Københavns Kreds Hanebjerg 28 SEP 2024 – 12:00 
 

 
Redaktionen afsluttet den 6. april 2024 


